

ຈົດໝາຍຂ່າວ

ກໍລະກົດ 2024
ສະບັບ #10

ວາລະສານປະຈຳໄຕມາດກ່ຽວກັບການຄົ້ນຄວ້າທາງດ້ານໄພຊະນາການ ໃນ ສປປ ລາວ

ເນື້ອໃນ

ກອງປະຊຸມ
ສາທາລະນະສຸກ ໃນ
ຝາກຝັ່ນແມ່ນໍ້າຂອງ
ຄັ້ງທີ 14

—
ANRCB ມອບເງິນ
ທຶນໃຫ້ ສື່ໂຄງການ
ຄົ້ນຄວ້າແກ່ ມວສ
ແລະ ສສກ

—
ບາງກົດຈະກຳທີ່
ສຳຄັນຂອງໂຄງການ
NIPN



ຝຶກເປີດກອງປະຊຸມໃນວັນທີ 28 ມິຖຸນາ 2024 ທີ່ໂຮງແຮມຜູລແມນ, ແຂວງຫຼວງພະບາງ, ສປປ ລາວ.

ກອງປະຊຸມສາກົນກ່ຽວກັບສາທາລະນະສຸກຄັ້ງທີ 14 ລະຫວ່າງບັນດາປະເທດອະນຸພາກຝັ່ນແມ່ນໍ້າຂອງຢູ່ ນະຄອນຫຼວງພະບາງ ຄັ້ງວັນທີ 27-29 ມິຖຸນາ 2024

“ການບັນລຸເປົ້າໝາຍການພັດທະນາແບບຍືນຍົງຜ່ານການປັບປຸງໄພຊະນາການ, ຄວາມສະເໝີພາບດ້ານສຸຂະພາບ, ແລະການປັບຕົວຂອງການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ”

ICPH ຄັ້ງທີ 14 ໃນບັນດາບັນດາປະເທດ GMS ແມ່ນເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາສິ່ງທ້າທາຍດ້ານສາທາລະນະສຸກທົ່ວໂລກຂອງການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ, ໄພຊະນາການ, ເປົ້າໝາຍການພັດທະນາແບບຍືນຍົງ (SDGs), ຄວາມສະເໝີພາບທາງດ້ານສຸຂະພາບ ແລະ ການຮ່ວມມືລະຫວ່າງບັນດາປະເທດອານຸພາກຝັ່ນແມ່ນໍ້າຂອງ. ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ໄດ້ຮັບຜົນສຳເລັດຢ່າງຈົບງາມ, ໂດຍມີຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມທັງໝົດ 526 ທ່ານ, ທີ່ມາຈາກ 20 ສະຖາບັນ ແລະ ບັນດາອົງການສາກົນ. ໃນນັ້ນຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມ 148 ທ່ານ ໄດ້ຂຶ້ນນຳສະເໜີປາກເປົ່າ, ບົດນຳສະເໜີທັງໝົດ 214 ບົດ, ການນຳສະເໜີທາງອອນລາຍ 8 ບົດ. ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ໄດ້ສ້າງຄວາມສະດວກໃຫ້ແກ່ການແລກປ່ຽນປະສົບການ ດ້ານສາທາລະນະສຸກ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຢ່າງຕັ້ງໜ້າຈາກທຸກພາກສ່ວນ ແລະ ສະຖາບັນ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ບັນລຸຜົນສຳເລັດຫຼາຍດ້ານ, ລວມທັງຜົນສຳເລັດ ຂອງກອງປະຊຸມສາກົນຄັ້ງທີ 14 ໄດ້, ເປັນເວທີສຳລັບຜູ້ຊ່ຽວຊານດ້ານສາທາລະນະສຸກໄດ້ພົບປະ, ແລກປ່ຽນປະສົບການ, ແລະ ຮຽນຮູ້ເຊິ່ງກັນແລະກັນ. ນອກຈາກນັ້ນ, ຍັງໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນຢ່າງມີປະສິດທິຜົນສຳລັບ ICPH-GMS ແລະຊື່ໃຫ້ເຫັນຜົນປະໂຫຍດຂອງເຄືອຂ່າຍແລະການແລກປ່ຽນທາງດ້ານ ວິຊາການລະຫວ່າງຄູ່ຮ່ວມງານສາກົນ. - ການຈັດຫ້ອງ ອົບຮົມເພື່ອຮຽນຮູ້ກ່ອນກອງປະຊຸມໃໝ່ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນການແລກປ່ຽນຄວາມຮູ້ທີ່ປະສົບຜົນສຳເລັດ, ອຳນວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ຜູ້ຊ່ຽວຊານ, ນັກສຶກສາ, ແລະ ບັນດາອາຈານສາມາດແລກປ່ຽນປະສົບການແລະການພັດທະນາທັກສະການຄົ້ນຄວ້າດ້ານສາທາລະນະສຸກ ແລະ ຫວັງວ່າຈະກາຍເປັນສະໜະມາດຕະຖານຂອງກອງປະຊຸມ ICPH-GMS ໃນອະນາຄົດ, ໂດຍສະເພາະສຳລັບນັກຮຽນທີ່ກຳລັງຊອກຫາ. - ການຈັດຫ້ອງ ອົບຮົມເພື່ອຮຽນຮູ້ກ່ອນກອງປະຊຸມໃໝ່ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນການແລກປ່ຽນຄວາມຮູ້ທີ່ປະສົບຜົນສຳເລັດ, ອຳນວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ຜູ້ຊ່ຽວຊານ, ນັກສຶກສາ, ແລະ ບັນດາອາຈານສາມາດແລກປ່ຽນປະສົບການແລະການພັດທະນາທັກສະການຄົ້ນຄວ້າດ້ານສາທາລະນະສຸກ ແລະ ຫວັງວ່າຈະກາຍເປັນມາດຕະຖານຂອງກອງປະຊຸມ ICPH-GMS ໃນອະນາຄົດ, ໂດຍສະເພາະສຳລັບນັກຮຽນທີ່ກຳລັງສຶກສາທີ່ຕ້ອງການຂະຫຍາຍຄວາມຮູ້ຂອງເຂົາເຈົ້າໃນຂົງເຂດນີ້.

ກອງປະຊຸມດັ່ງກ່າວໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນຈາກ USAID ດ້ວຍການສະໜັບສະໜູນດ້ານວິຊາການຈາກອາຈານ ແລະ ນັກຄົ້ນຄວ້າຈາກມະຫາວິທະຍາໄລ Purdue ແລະ Indiana (USA) ຜ່ານໂຄງການ ANRCB CRS ສປປ ລາວ. ເບິ່ງຂໍ້ມູນທັງໝົດໄດ້ທີ່: [Home\(fph-uhs.edu.la\)](http://Home(fph-uhs.edu.la))

ຮ່ວມງານກັບ
Partnering with:



ສະໜັບສະໜູນທຶນໂຄງການໂດຍ
Funded by:



ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການໂດຍ
Implemented by:



ໃຫ້ການຊ່ວຍເຫຼືອທາງດ້ານວິຊາການໂດຍ
Technical Support by:



ຮ່ວມງານກັນເປັນເຄືອຂ່າຍ
Working together
as the consortium:



ໂຄງການ ANRCB ມອບເງິນທຶນໃຫ້ ສີ່ ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າແກ່ ມວສ ແລະ ສສກ

ພາຍຫຼັງການສຳເລັດ ແລະ ຮັບຮອງວາລະການຄົ້ນຄວ້າໂພຊະນາການແຫ່ງຊາດ, ນັກຄົ້ນຄວ້າຈາກ ມະຫາວິທະຍາໄລວິທະຍາສາດສຸຂະພາບ (ມວສ) ຄະນະສາທາລະນະສຸກ ແລະ ສະຖາບັນສາທາລະນະສຸກສາດ ແລະ ການແພດເຂດຮ່ອນ (ສສກ) ໄດ້ມອບທຶນໃຫ້ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າ 4 ຫົວຂໍ້ໂດຍໂຄງການ ANRCB ທີ່ມີຄວາມກ້າວໜ້າໃນບຸລິມະສິດການຄົ້ນຄວ້າແຫ່ງຊາດ.



ຫົວຂໍ້ທີ່ໄດ້ຮັບທຶນປະກອບມີ:

- “ການປະເມີນນະໂຍບາຍ ແລະ ແຜນຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂອງວຽກງານຈຸລະສານອາຫານໃນແມ່ມານ/ແມ່ທີ່ລ້ຽງລູກດ້ວຍນົມແມ່, ແມ່ຍິງໄວຈະເລີນຜັນ ແລະ ເດັກລຸ່ມ 5 ປີ ຂອງ ສປປ ລາວ” ຫົວໜ້າທີມຄົ້ນຄວ້າ: ທ່ານ ບຸນໂຮມ ສຸກຂະຜົນ ຈາກ ສສກ
- “ການປະເມີນອາຫານທ່ຽງປະຈຳວັນຂອງໂຮງຮຽນປະຈຳວັນ ແລະ ຄຳສະເລ່ຍຂອງອາຫານຫຼັກ ແລະ ຜະລັງງານໃນໜຶ່ງອາທິດ, ແລະ ປະເມີນຕົວຂັບເຄື່ອນຫຼັກຂອງອາຫານທ່ຽງໃນໂຮງຮຽນທີ່ປຸງແຕ່ງຢູ່ໃນໂຮງຮຽນທ້ອງຖິ່ນ ຂອງຄູ ແລະ ແມ່ຄົວໃນສອງແຂວງ, ສປປ ລາວ 2024” ຫົວໜ້າທີມຄົ້ນຄວ້າ: ທ່ານ ນາງ ສິມພອນ ສຸຂະວົງ, ນັກຄົ້ນຄວ້າ, ພະແນກຄົ້ນຄວ້າອາຫານແລະໂພຊະນາການ, ສສກ
- “ການບໍລິໂພກອາຫານ (24ຊົ່ວໂມງ) ແລະ ການກວດນໍ້າປັດສະວະ (24ຊົ່ວໂມງ) ໃນຄົນເຈັບທີ່ມີພາວະຄວາມດັນເລືອດສູງໃນໂຮງໝໍ: ການສຶກສານະຈຸດເວລາໃດໜຶ່ງ.” ຫົວໜ້າທີມຄົ້ນຄວ້າ ດຣ. ວາດສະໜາ ສິມເພັດ ຮອງຫົວໜ້າພາກວິຊາລະບາດວິທະຍາ ແລະ ຊີວະສະຖິ
- “ທັດສະນະຂອງເດັກຍິງໄວລຸ້ນ, ສະມາຊິກຊຸມຊົນ, ແລະຜູ້ຊ່ຽວຊານດ້ານການດູແລສຸຂະພາບກ່ຽວກັບນິໄສການກິນອາຫານແລະການປະຕິບັດການຖືພາໃນໄວລຸ້ນໃນແຂວງຫົວພັນ: ການສຶກສາດ້ານຄຸນນະພາບ” ຫົວໜ້າທີມຄົ້ນຄວ້າ ທ່ານ ດຣ. ສຸກສະໜອນ ທອງມິໄຊ ຮອງຫົວໜ້າພະແນກສົ່ງເສີມສຸຂະພາບ ແລະ ໂພຊະນາການ. ຄາດວ່າຜົນການຄົ້ນຄວ້າເບື້ອງຕົ້ນຂອງໂຄງການດັ່ງກ່າວຈະຖືກນຳສະເໜີໃນກອງປະຊຸມປິດໂຄງການ ANRCB ໃນເດືອນກັນຍາ 2024.

ບົ່ມຄູ່ມືສຳລັບຄູຝຶກ ໃນການວັດແທກຮ່າງກາຍ

ສູນໂພຊະນາການ ໄດ້ແຈກຢາຍຄູ່ມືແຫ່ງຊາດສະບັບໃໝ່ ດ້ານການວັດແທກຮ່າງກາຍສຳລັບເດັກອາຍຸຕໍ່າກວ່າ 5 ປີ ໃຫ້ແກ່ສະຖານທີ່ບໍລິການສຸຂະພາບ ຂອງ 18 ແຂວງໃນ ສປປ ລາວ ພ້ອມທັງໃຫ້ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງເຊັ່ນ: ນັກຄົ້ນຄວ້າ. ປະຈຸບັນໄດ້ແຈກຢາຍບົດແນະນຳທັງໝົດ 4000 ສະບັບ ໂດຍປະສານສົມທົບກັບການຝຶກອົບຮົມກຸ່ມຄູຝຶກຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ຂັ້ນແຂວງ ເພື່ອຊ່ວຍຜັດທະນາທັກສະທີ່ສຳຄັນເຫຼົ່ານີ້. ການຮັບຮອງເອົາຄູ່ມືແມ່ນໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນເພີ່ມເຕີມໂດຍຊຸດຂອງວິດີໂອການຝຶກອົບຮົມເພື່ອຊຸກຍູ້ໃຫ້ການສຶກສາດ້ວຍຕົນເອງ ແລະ ການທົບທວນຄືນ. ການນຳໃຊ້ເຕັກນິກທີ່ຖືກຕ້ອງໃນການສະໜອງການດູແລ ແລະ ການຄົ້ນຄວ້າຈະຊ່ວຍປັບປຸງຄຸນນະພາບ ຂອງການປະເມີນໂພຊະນາການ ແລະ ຂໍ້ມູນກ່ຽວກັບຜົນໄດ້ຮັບ ແລະ ແນວໂນ້ມໂພຊະນາການທີ່ສຳຄັນໃນ ສປປ ລາວ. <https://bit.ly/4bBeRbS>



ກອງປະຊຸມວິຊາການຕໍ່ເນື່ອງຂອງສະມາຄົມແພດເດັກລາວ

“ຄວາມຈຳເປັນໃນການບໍລິການສຸຂະພາບຂອງເດັກໃຫ້ມີປະສິດທິພາບ”

ວັນທີ 29-30 ພຶດສະພາ 2024, ສະມາຄົມແພດເດັກລາວ ໄດ້ດຳເນີນກອງປະຊຸມປະຈຳປີຢູ່ດອນຈັນພາເລດ, ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ໂດຍມີທ່ານໝໍ, ປະດູງຄັນ ແລະ ພະຍາບານລາວ ເຂົ້າຮ່ວມ 250 ກວ່າຄົນ. ໂຄງການ ANRCB ໄດ້ສະໜັບສະໜູນການເຂົ້າຮ່ວມ ຂອງສອງອາຈານມະຫາວິທະຍາໄລຈາກປະເທດໄທເພື່ອຮັບປະກັນວ່າໂຄງການໄດ້ສະເໜີເນື້ອໃນໂພຊະນາການ ທີ່ອີງໃສ່ຫຼັກຖານເພື່ອໃຫ້ທ່ານໝໍສາມາດນຳໃຊ້ການຄົ້ນຄວ້າທີ່ຜັນເດັ່ນຂຶ້ນໃນການດູແລຂອງພວກເຂົາ:



ຜູ້ຊ່ວຍສາດສະດາຈານ ກິດຕິ ສະຣະນະຈະເລີນຝົງ ຈາກມະຫາວິທະຍາໄລມະຫິດິນ, ບາງກອກ, ປະເທດໄທ, ໄດ້ນຳສະເໜີກ່ຽວກັບການຄົ້ນຄວ້າ "ປະລິມານ ແລະ ຄຸນນະພາບຂອງນົມແມ່ຂອງກຸ່ມແມ່ຍິງລາວໃນການໃຫ້ນົມລູກ" ທີ່ຈັດຂຶ້ນຢູ່ພາກເໜືອຂອງ ສປປ ລາວ ແລະ ທ່ານ ຮສ. ສາດສະດາຈານ ສຸຈັນ ແສງນິພັນທະກຸນ ຈາກມະຫາວິທະຍາໄລຂອນແກ່ນ, ແຂວງຂອນແກ່ນ, ປະເທດໄທ, ໄດ້ສະເໜີບົດແນະນຳການໃຫ້ອາຫານເສີມຂອງອົງການອະນາໄມໂລກປີ 2023 ແລະ ຫຼັກຖານທີ່ຢູ່ເບື້ອງຫຼັງ. ກອງປະຊຸມໄດ້ສະໜອງເວທີທີ່ດີເລີດເພື່ອແບ່ງປັນຜົນການຄົ້ນຄວ້າໃໝ່ກ່ຽວກັບວິທີການປ້ອງກັນແລະການປິ່ນປົວພະຍາດຂອງເດັກນ້ອຍ.

ຈຸດເດັ່ນຂອງການຄົ້ນຄວ້າໂພຊະນາການໃໝ່

ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າໃໝ່ຫຼາຍສິບໂຄງການໄດ້ຖືກແປງປັນຢູ່ໃນ ກອງປະຊຸມ ICPH ຄັ້ງທີ 14 ທີ່ຜ່ານມາລະຫວ່າງບັນດາປະເທດ GMS ໃນທັງການນຳສະເໜີ ປາກເປົ່າ ແລະ ໂປສເຕີ. ທ່ານສາມາດເຂົ້າເຖິງຫົວຂໍ້ບົດຄົ້ນຄວ້າທັງໝົດໄດ້ທີ່ <https://bit.ly/3zAKGUV>

ຄວາມຫຼາກຫຼາຍທາງດ້ານອາຫານ ແລະ ໂພຊະນາການຂອງເດັກ ໃນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ສປປ ລາວ

ການສຶກສາຊຸມຊົນເມື່ອບໍ່ດົນມານີ້ ໂດຍ ດຣ ຈັນສະຖິດ ໄຕແກ້ວພິທູນ, ຮອງຫົວໜ້າພາກວິຊາສິ່ງເສີມສຸຂະພາບ ແລະ ໂພຊະນາການ, ຄະນະສາທາລະນະສຸກສາດ, ມວສ. ຄົ້ນຄວ້າທີ່ເມືອງຫາດຊາຍຟອງ ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ໄດ້ກວດກາຄວາມສຳພັນລະຫວ່າງຄວາມຫຼາກຫຼາຍທາງດ້ານອາຫານ ແລະ ສະພາບໂພຊະນາການໃນເດັກອາຍຸ 6-59 ເດືອນ. ການສຶກສາພົບວ່າ 68.3% ຂອງເດັກນ້ອຍໄດ້ຮັບອາຫານຕາມຄວາມຕ້ອງການທີ່ມີຄວາມຫຼາກຫຼາຍຂັ້ນຕ່ຳສຸດ, ແຕ່ບໍ່ໄດ້ສັງເກດເຫັນການເຊື່ອມຕໍ່ໂດຍກົງລະຫວ່າງຄວາມຫຼາກຫຼາຍທາງດ້ານອາຫານ ແລະ ການຂາດສານອາຫານ. ຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ, ປັດໄຈອື່ນໆຈຳນວນໜຶ່ງໄດ້ຖືກກຳນົດວ່າເປັນການປະກອບສ່ວນທີ່ສຳຄັນຕໍ່ການຂາດສານອາຫານ. ນ້ຳໜັກການເກີດຕໍ່າ ແລະ ລຳດັບການເກີດທີ່ສູງຂຶ້ນເຮັດໃຫ້ຄວາມເປັນໄປໄດ້ຂອງການມີສ່ວນຜົວຜັນ, ໃນຂະນະທີ່ເດັກນ້ອຍທີ່ບໍ່ເຄີຍກິນນົມແມ່ ຫຼື ຜູ້ເບິ່ງແຍງທີ່ລ້າງຜັກ ແລະ ໝາກໄມ້ທີ່ບໍ່ສອດຄ່ອງກັນ ມັກຈະມີນ້ຳໜັກໜ້ອຍກວ່າ. ການບໍລິໂພກນ້ຳອັດລົມມີສ່ວນຜົວຜັນຢ່າງໜັກໜ່ວງ, ເພດຂອງເດັກນ້ອຍທີ່ມີສ່ວນຜົວຜັນ ເດັກຍິງມີແນວໂນ້ມທີ່ຈະຕຸ້ຍໜ້ອຍ. ຜົນການວິໄຈດັ່ງກ່າວໄດ້ຊີ້ໃຫ້ເຫັນເຖິງຄວາມຈຳເປັນຂອງມາດຕະການແກ້ໄຂໃນຫຼາຍຂະແໜງການເພື່ອສິ່ງເສີມການລ່ຽງລູກດ້ວຍນົມແມ່ທີ່ເໝາະສົມ, ການໃຫ້ອາຫານທີ່ເໝາະສົມ, ແລະ ການບໍລິໂພກອາຫານທີ່ຫຼາກຫຼາຍ, ມີໂພຊະນາການ ເພື່ອຕ້ານກັບການຂາດສານອາຫານໃນ ສປປ ລາວ. chansathit@gmail.com

ຄວາມຮູ້ ແລະ ພຶດຕິກຳ ຂອງຄົນເຈັບພະຍາດເປົາຫວານປະເພດ 2 ທີ່ຄວບຄຸມບໍ່ດີຢູ່ໂຮງໝໍກາງ, ສປປ ລາວ

ພຸດສະຖາພອນ ສີບຸນເຮືອງ, ຮອງຫົວໜ້າພາກວິຊາບໍລິບານເພສັຊກັມ, ຄະນະເພສັຊ, ມວສ ແລະ ເພື່ອນຮ່ວມງານ ໄດ້ດຳເນີນການສຶກສາຫົວຂໍ້ນີ້ຢູ່ ສປປ ລາວ ເພື່ອປະເມີນຄວາມຮູ້ ແລະ ພຶດຕິກຳຂອງຄົນເຈັບທີ່ເປັນພະຍາດເປົາຫວານປະເພດ 2 ທີ່ຄວບຄຸມບໍ່ດີຈຳນວນ 315 ຄົນ. ຜົນໄດ້ຮັບສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມສ່ວນໃຫຍ່ມີຄວາມຮູ້ທີ່ບໍ່ດີກ່ຽວກັບພະຍາດເປົາຫວານ (60,3%), ການຄວບຄຸມອາຫານ (54,3%), ແລະການອອກກຳລັງກາຍ (85,4%), ໃນຂະນະທີ່ 52,7% ມີຄວາມຮູ້ທີ່ດີກ່ຽວກັບການໃຊ້ຢາ. ພຶດຕິກຳຕໍ່ກັບການຄຸ້ມຄອງຕົນເອງແມ່ນບໍ່ດີໃນ 59% ຂອງຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມ, ການໃຊ້ຢາ (77.5%) ແລະ ໄປຫາທ່ານໝໍ (92.1%). ການສຶກສາບໍ່ພົບຄວາມສຳພັນລະຫວ່າງຄຸນລັກສະນະຂອງຄົນເຈັບແລະພຶດຕິກຳ, ແຕ່ວ່າມີການເຊື່ອມໂຍງທີ່ສຳຄັນລະຫວ່າງຄວາມຮູ້ແລະພຶດຕິກຳທີ່ມີຕໍ່ການນຳໃຊ້ຢາ. ການຄົ້ນຄວ້າເຫຼົ່ານີ້ຊີ້ໃຫ້ເຫັນເຖິງຄວາມຈຳເປັນອັນຮີບດ່ວນສຳລັບການປັບປຸງການສຶກສາຂອງຄົນເຈັບ ແລະ ແຜນການຄຸ້ມຄອງສ່ວນບຸກຄົນເພື່ອປັບປຸງການຄວບຄຸມພະຍາດເປົາຫວານ ແລະ ປ້ອງກັນອາການແຊກຊ້ອນໃນ ສປປ ລາວ. phoutsathaphone.s@uhs.edu.la

ກວດພະຍາດເລືອດຈາງ ໃນເດັກນ້ອຍ ແລະ ໄວໜຸ່ມໃນ ສປປ ລາວ

ລັດດາພອນ ປະຊັນສິນ ວິຊາການແພດປິ່ນປົວເດັກ, ພະແນກໂພຊະນາການ, ສາຍປິ່ນປົວເດັກ, ໂຮງໝໍມະໂຫສິດ ແລະ ເພື່ອນຮ່ວມງານໄດ້ສຶກສາໂດຍນຳໃຊ້ວິທີການວັດຄ່າຮີໂມໂກຣບິນໂດຍບໍ່ຕ້ອງເຈາະເລືອດດ້ວຍເຕັກນິກໂຄອອກຊີເມທຣີແບບເຟົາ (spHb) ເພື່ອກວດຫາພະຍາດເລືອດຈາງໃນເດັກອາຍຸ 3-6 ປີ ແລະ ໄວລຸ້ນອາຍຸ 13-15 ປີ ຢູ່ແຂວງຄຳມ່ວນ ແລະ ແຂວງຫຼວງພະບາງ. ການສຶກສາໄດ້ລວມເອົາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມ 407 ຄົນ, ເປີດເຜີຍໃຫ້ເຫັນອັດຕາຄວາມແຜ່ຫຼາຍຂອງພະຍາດເລືອດຈາງ 41.8% ໃນເດັກນ້ອຍ ແລະ 29.6% ໃນໄວລຸ້ນ. ລະດັບຮີໂມໂກຣບິນ ສະເລ່ຍທີ່ກວດພົບແມ່ນ 13.3 g/dL, ດັດຊະນີ perfusion ສະເລ່ຍແມ່ນ 4.9. ການສຶກສາໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນປະສິດທິພາບຂອງວິທີການທີ່ບໍ່ມີການຮຸກຮານສຳລັບການກວດຫາພະຍາດເລືອດຈາງໃນໄລຍະຕົ້ນ, ເຮັດໃຫ້ການແຊກແຊງທັນເວລາເຊັ່ນການເສີມທາດເຫຼັກແລະການ deworming. ການຄົ້ນຄວ້າເຫຼົ່ານີ້ໄດ້ຊີ້ໃຫ້ເຫັນເຖິງຄວາມສຳຄັນຂອງການກວດເບື້ອງຕົ້ນເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບທາງລົບຕໍ່ການພັດທະນາຂອງພະຍາດເລືອດຈາງໃນເດັກ ແລະ ໄວລຸ້ນໃນ ສປປ ລາວ. paphatsinh.ldp@gmail.com



ບາງກິດຈະກຳທີ່ສຳຄັນຂອງໂຄງການ NIPN

ບັນດາຫົວຂໍ້ການຄົ້ນຄວ້າທີ່ສຳຄັນຂ້າງລຸ່ມນີ້ແມ່ນກຳລັງຢູ່ໃນຂັ້ນຕອນສຸດທ້າຍຂອງການກວດແກ້ ແລະ ຈັດພິມເຊິ່ງພາຍຫຼັງສຳເລັດແລ້ວແມ່ນຈະໄດ້ມີການເຜີຍແຜ່ໃນໄວງນີ້ເຊິ່ງຈະປະກອບມີທັງພາສາລາວ ແລະ ພາສາອັງກິດ, ເຊິ່ງຫົວຂໍ້ບົດສະຫຼຸບຫຍໍ້ດັ່ງກ່າວປະກອບມີ:

1. ການສູນເສຍທາງດ້ານເສດຖະກິດຈາກ ການປະລະການຮຽນ ແລະ ການຮຽນ ຄ້າງຫ້ອງ ຍ້ອນພາວະການຂາດສານ ອາຫານໃນ ສປປ ລາວ
2. ກະສິກຳແບບກຸ່ມຕົນເອງ, ຄວາມໝັ້ນຄົງດ້ານສະບຽງອາຫານ ຂອງຄົວ ເຮືອນ ແລະ ຄວາມຫຼາກຫຼາຍດ້ານ ອາຫານສຳລັບແມ່ຍິງ ແລະ ເດັກນ້ອຍໃນ ສປປ ລາວ
3. ປັດໄຈທາງສັງຄົມ ແລະ ປະຊາກອນສາດ ທີ່ສົ່ງຜົນຕໍ່ການ ຂາດແຄນອາຫານໃນເດັກ
4. ປັດໄຈທີ່ສົ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ມວນສານຮ່າງກາຍຂອງແມ່ຍິງ ໃນ ສປປ ລາວ

ການກະກຽມສ້າງບົດຄົ້ນຄວ້າທາງດ້ານນະໂຍບາຍປະຈຳປີ 2024 ສະຖາບັນຄົ້ນຄວ້າ ນະໂຍບາຍເສດຖະກິດສັງຄົມ (SPRI) ຈະຈັດກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລື ດ້ານການກຳນົດຫົວຂໍ້ການຄົ້ນຄວ້າປະຈຳປີ 2024 ຂຶ້ນໃນວັນທີ 8 ກໍລະກົດທີ່ຈະເຖິງນີ້ ເພື່ອເປັນການປຶກສາຫາລື ແລະ ສະຫຼຸບຫົວຂໍ້ການຄົ້ນຄວ້າປະຈຳປີ 2024 ສຳລັບການສ້າງຫຼັກຖານເພື່ອຕັດສິນໃຈທາງດ້ານນະໂຍບາຍ. ບັນດາສະມາຊິກຈາກຂະແໜງການຕ່າງໆຈະຖືກເຊີນເຂົ້າຮ່ວມເພື່ອປະກອບຄຳເຫັນໃສ່ບັນດາຫົວຂໍ້ຄົ້ນຄວ້າທີ່ຈະນຳມາສະເໜີໃນກອງປະຊຸມ.

ການສ້າງແຜນທີ່ຂໍ້ມູນທາງດ້ານໂພຊະນາການ

ການສ້າງແຜນທີ່ຂໍ້ມູນທາງດ້ານໂພຊະນາການຄັ້ງທຳອິດໄດ້ຈັດຂຶ້ນໃນປີ 2019 ໂດຍຮ່ວມກັບຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໃນຂັ້ນສູນກາງ ເພື່ອລະບຸເຖິງແຜນທີ່ຂໍ້ມູນແລະຕົວຊີ້ວັດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງທາງດ້ານໂພຊະນາການທີ່ເກັບກຳເປັນປະຈຳ ເພື່ອນຳໃຊ້ໃນການພັດທະນາຖານຂໍ້ມູນລວມສູນທາງດ້ານໂພຊະນາການໃນເວັບໄຊ ຂອງໂຄງການ NIPN. ການສ້າງແຜນທີ່ຂໍ້ມູນຄັ້ງທີສອງ ຈະໄດ້ຈັດຂຶ້ນເປັນເວລາ 3 ວັນໃນລະຫວ່າງວັນທີ 9 ຫາ 11 ກໍລະກົດ 2024 ເພື່ອປັບປຸງຄືນບັນດາແຜນທີ່ຂໍ້ມູນ ແລະ ຕົວຊີ້ວັດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໃນຂັ້ນສູນກາງ, ເຊິ່ງໃນຄັ້ງນີ້ຈະໄດ້ຂະຫຍາຍການສ້າງແຜນທີ່ຂໍ້ມູນໄປຍັງຂັ້ນແຂວງເປັນຄັ້ງທຳອິດ. ເຊິ່ງການດຳເນີນການສ້າງແຜນທີ່ຂໍ້ມູນໃນຄັ້ງນີ້ຈະໄດ້ລວມເອົາບັນດາຕົວແທນຈາກຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງທັງຈາກສູນກາງແລະທ້ອງຖິ່ນເພື່ອເຂົ້າຮ່ວມ (ໂດຍສະເພາະແມ່ນ 6 ແຂວງເບົາໝາຍ, ຜົ້ງສາລີ, ອຸດົມໄຊ, ຄຳມ່ວນ, ສະຫວັນນະເຂດ, ສາລະວັນ ແລະ ເຊກອງ)

ຂໍ້ມູນຂ່າວ, ເອກະສານ ແລະ ກະດານຂໍ້ມູນ NIPN ສາມາດເບິ່ງໄດ້ທີ່: <https://dri.gov.la/dashboard/index.html>

Nutrition Research Webinars

ໃນປັດຈຸບັນມີ 22 ສຳມະນາອອນໄລສາມາດເຂົ້າເບິ່ງໄດ້ຢູ່ໃນຊ່ອງ YouTube ANRCB ເປັນໂອກາດທີ່ດີເລີດທີ່ຈະຕິດຕາມເຕັກນິກການຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ການທົບທວນຄືນໃໝ່. ການເພີ່ມຫຼ້າສຸດລວມມີ:

ວັນທີ 3 ເມສາ 2024 “ຜົນການເຜົາລະວັງດ້ານໂພຊະນາການແຫ່ງຊາດ ຮອບທີ 2 ປີ 2023” ໂດຍ ທ່ານ ສຸພາໄຊ ຄຳພັນທອງ ຮອງພະແນກຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ເຜົາລະວັງ, ສູນໂພຊະນາການ.

ວັນທີ 8 ພຶດສະພາ 2024 “ຄວາມເຂົ້າໃຈຄວາມແຕກຕ່າງດ້ານໂພຊະນາການຂອງເດັກນ້ອຍອາຍຸຕໍ່ກວ່າ 5 ປີໃນລາວ ການສຶກສາຄົ້ນຄວ້າແບບປະສົມແບບວິທີທາງບວກ” ໂດຍ ທ່ານ ໄຊວິເສດ ບຸລົມ ຮອງຄະນະເສດຖະສາດຊຸມນະບົດ ແລະ ເດັກໂນໂລຊີອາຫານ, ຄະນະກະເສດສາດ, ມະຫາວິທະຍາໄລແຫ່ງຊາດ.

ວັນທີ 5 ມິຖຸນາ 2024 “ຜົນຂອງການສຶກສາສັງກະສີລາວ” ທ່ານ ນາງ ແສງຈັນ ຄຸນນະວິງ ປະລິນຍາເອກ, ຮອງປະທານສະມາຄົມສາທາລະນະສຸກລາວ.



ສຳມະນາປະຈຳເດືອນ ຄັ້ງຕໍ່ໄປແມ່ນ: ວັນທີ 3 ກໍລະກົດ 2024 “ຜົນການສຳຫຼວດພື້ນຖານ ການປັບປຸງການເຂົ້າເຖິງການບໍລິການສຸຂະພາບຂອງແມ່ຍິງ, ເດັກອ່ອນ ແລະ ເດັກອ່ອນ, ເມືອງສະໝ້ວຍ (ແຂວງສາລະວັນ) ແລະ ເມືອງຮຸນ (ແຂວງອຸດົມໄຊ)” ໂດຍ ດຣ. ສປປ ລາວ

ວັນທີ 8 ສິງຫາ 2024: “ການປະກົດຕົວຂອງນະໂຍບາຍໂພຊະນາການແຫ່ງຊາດໃນສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ: ການວິເຄາະການຮ່ວມມືລະຫວ່າງລັດຖະບານ ແລະ ບັນດານັກສະແດງຈາກພາຍນອກ” ໂດຍ ດຣ ວຽງສະໄໝ ແສງຈະເລີນ, ນັກຄົ້ນຄວ້າມະຫາວິທະຍາໄລ ສິງກະໂປ ປະຈຳ ສປປ ລາວ.

ວັນທີ 9 ກັນຍາ 2024: “ຜົນການເຝິກອົບຮົມພະຍາດເບົາຫວານຖືພາໃຫ້ຜູ້ໃຫ້ການດູແລສຸຂະພາບ” ໂດຍທ່ານ ນາງ ສຸພາພອນ ເຮືອງດວງສິດທິເດດ, ຮອງຫົວໜ້າພະແນກໂພຊະນາການ, ໂຮງໝໍມະໂຫສິດ.

ສຳມະນາອອນໄລທັງໝົດອັບໂຫລດເປັນພາສາອັງກິດ ແລະ ພາສາລາວຢູ່ ANRCB YouTube Channel: <https://bit.ly/4b12GKD>